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Ο Δεύτερος Παγκόσμιος Πόλεμος δεν έχει τελειώσει ακόμη. Ο πόλεμος στην Ουκρανία και η 
εξόντωση των ανθρώπων στη Γάζα έχουν τις ρίζες τους στη ναζιστική Γερμανία. Και η ενωμένη 
Γερμανία δεν θέλει τίποτα να κάνει με τις αποζημιώσεις προς την Ελλάδα. Ακόμα χειρότερα, ο 
κίνδυνος ενός νέου Ολοκαυτώματος δεν έχει αποτραπεί ακόμα και μετά από 80 χρόνια. 

Τι γιορτάζουμε στην πραγματικότητα; 

******** 



Αγαπητέ Πάνο, πρόεδρε της ΟΕΚ, 
Αγαπητέ Κώστα, πρόεδρε της ΟΜΟΓΕΝΕΙΑΣ. 
Αγαπητοί υπεύθυνοι των πολλών ελληνικών συλλόγων, 
Αγαπητοί φίλοι και φίλες, 
 
Στις 8 Μαΐου 1945, η ναζιστική Γερμανία ηττήθηκε.Το θλιβερό αποτέλεσμα ήταν 80 εκατομμύρια 
νεκροί. Ανάμεσά τους 48 αγρότες και βοσκοί από το χωριό μου τον Άγιο Πέτρο Αρκαδίας. 
Μεταξύ αυτών ήταν και οι δύο παππούδες μου. Μέχρι σήμερα η Γερμανία δεν έχει καταβάλει 
καμία αποζημίωση στην Ελλάδα. Δεν έχει τιμωρηθεί. Όμως θα έπρεπε να τιμωρούνται όσοι 
διεξάγουν πολέμους. Διαφορετικά θα ξανακάνουν πολέμους. 

Σήμερα, στις 9 Μαΐου, πέθανε η 103χρονη Φρίντλαντερ. Εβραία επιζήσασα του 
Ολοκαυτώματος. Σε ηλικία 88 ετών, επέστρεψε στη γενέτειρά της, το Βερολίνο. Επισκέφθηκε 
σχολικές τάξεις και μίλησε για τη φρίκη του εθνικοσοσιαλισμού. Το κεντρικό της μήνυμα προς 
τους νέους: Δεν υπάρχει χριστιανικό αίμα, μουσουλμανικό αίμα και εβραϊκό αίμα. Υπάρχει μόνο 
ανθρώπινο αίμα. Έχω συχνά αναφέρει αυτή τη φράση, ελαφρώς τροποποιημένη, σε άρθρα μου 
περί γενετικής: Όλοι οι άνθρωποι φέρουν τα ίδια γονίδια. 

Αγαπητοί φίλοι και φίλες, 

Τις τελευταίες ημέρες συνέβησαν τόσα πολλά. Ένας Πάπας πέθανε και ένας νέος εκλέχθηκε. 
Ένας νέος καγκελάριος εξελέγη επίσης με δυσκολία. 

Τέτοιες μέρες, οι ελληνικές κοσμοπολίτικες οργανώσεις θα έπρεπε να μιλάνε. Αλλά δεν το 
κάνουν. Ούτε η ΟΕΚ ούτε οι ελληνικές κοινότητες. 

Πριν από 60 χρόνια, το ΚΚΕ και οι οργανώσεις του που δραστηριοποιούνταν στη Γερμανία 
ίδρυσαν την Ομοσπονδία Ελληνικών Κοινοτήτων (ΟΕΚ). Αυτό έγινε στις 12 και 13 Φεβρουαρίου 
1966 στο Φέλμπαχ/Στουτγάρδη. 

Σε προηγούμενη επιστολή μου πρότεινα στην ΟΕΚ να οργανώσει μια επετειακή εκδήλωση. 

Θα ήταν ωραίο αν αυτός ο επετειακός εορτασμός μας οδηγούσε στην ίδρυση μιας γνήσιας 
κοσμοπολίτικης ελληνικής οργάνωσης στη Γερμανία. Πρέπει να πετύχουμε τη δημιουργία μιας 
ισχυρής οργάνωσης που θα εκπροσωπεί τα συμφέροντα των περίπου 600.000 ατόμων 
ελληνικής καταγωγής στη Γερμανία. 

Εδώ και πολύ καιρό, πάρα πολύ καιρό, αγωνίζομαι για την αναβίωση του ΣΑΕ. Το ελληνικό 
κράτος είναι ανίκανο να αξιοποιήσει αυτόν τον θησαυρό των 5-7 εκατομμυρίων Ελλήνων που 
είναι διασκορπισμένοι σε όλο τον κόσμο. Να τον αξιοποιήσει για τη σωτηρία και τη διάδοση της 
δημοκρατίας και του ελληνικού πολιτισμού. 

Στη στρατιωτική παρέλαση, ο νέος υφυπουργός Εξωτερικών Γιάννης Λοβέρδος και ο νέος 
Έλληνας πρέσβης Αλέξανδρος Παπαϊωάννου βρέθηκαν στη Στουτγάρδη. Ενημέρωσα και τους 
δύο για τη σημαντική αυτή ημερομηνία της επετείου του ΟΕΚ. 

Αγαπητέ Πάνο, 
Αγαπητέ Κώστα, 

Όλοι οι άνθρωποι, ανεξαρτήτως εθνικότητας, έχουν καλές και κακές ιδιότητες. Αυτό όμως που 
μας ξεχωρίζει εμάς τους Έλληνες είναι το ένδοξο παρελθόν μας. Μας συγκρίνουν συνεχώς με 
αυτό το παρελθόν. Και πολύ συχνά, σχεδόν πάντα, αποτυγχάνουμε σε αυτή τη σύγκριση. Αυτό 
θέλει να μας πει ο Νίκος Δήμου με το βιβλίο του «Η ατυχία του να είσαι Έλληνας». Αυτό το 



ωραίο φορτίο μπορούμε να το σηκώσουμε ελαφρά μόνο με την παιδεία. Και μόνο με την 
παιδεία μπορούμε να σώσουμε τη δημοκρατία. 

Οι οργανώσεις των φιλοξενούμενων εργατών θα πρέπει να μετατραπούν σε πολιτικο-
κοσμοπολίτικες οργανώσεις. Ο στόχος μας πρέπει να είναι: Μέγιστη ενσωμάτωση με ελάχιστη 
αφομοίωση. 

Θα ήθελα να σας ζητήσω και από τους δύο να σκεφτείτε πώς μπορούμε να επιτύχουμε αυτόν 
τον στόχο της «μέγιστης ενσωμάτωσης με ελάχιστη αφομοίωση». Δεν θέλω να επαναλάβω τη 
γνώμη μου λεπτομερώς εδώ. Την έχω ήδη πει πολλές φορές. Μόνο αυτό. Λέξη-κλειδί: ιστορικό 
διαβατήριο. Πρέπει να βρούμε έναν τρόπο να μάθουμε την ιστορία των πέντε χιλιάδων χρόνων 
μας. 

Για να γίνει αυτό, είναι απαραίτητο να ενωθούν όλοι οι ελληνικοί σύλλογοι. Και εσείς οι δύο θα 
μπορούσατε να παίξετε πρωτοποριακό ρόλο σε αυτό. Έχω εμπιστοσύνη σε σας. 

Με εκτίμηση 

Κώστας Καρράς 

 



Stuttgart, 09-05-25 

Der Zweite Weltkrieg ist noch nicht vorbei. Der Krieg in der Ukraine und die 
Menschenvernichtung in Gaza haben ihre Wurzeln in Nazi-Deutschland. Und von Reparationen 
an Griechenland will das vereinigte Deutschland nichts wissen. Schlimmer noch: Die Gefahr 
eines neuen Holocaust ist auch nach 80 Jahren nicht gebannt. 

Was feiern wir eigentlich? 

********* 

Lieber Panos, Präsident der OEK, 
lieber Kostas, Präsident von OMOGENEIA 
Liebe Verantwortliche der vielen griechischen Vereine, 
Liebe Freundinnen und Freunde, 

am 8. Mai 1945 wurde Nazi-Deutschland besiegt.80 Millionen Tote waren die traurige Bilanz. 
Darunter 48 Bauern und Hirten aus meinem Dorf Agios Petros in Arkadien. Auch meine beiden 
Großväter waren unter ihnen. Deutschland hat bis heute keine Reparationen an Griechenland 
gezahlt. Wurde nicht bestraft. Dabei sollten gerade die, die Kriege führen, auch bestraft werden. 
Sonst führen sie wieder Kriege. 

Heute, am 9. Mai, ist die 103-jährige Margot Friedländer gestorben. Jüdische Holocaust-
Überlebende. Mit 88 Jahren kehrte sie in ihre Heimatstadt Berlin zurück. Sie besuchte 
Schulklassen und berichtete über die Schrecken des Nationalsozialismus. Ihre zentrale 
Botschaft an die jungen Menschen: Es gibt kein christliches, kein muslimisches und kein 
jüdisches Blut. Es gibt nur Menschenblut. Diesen Satz habe ich in meinen Artikeln über Genetik 
etwas abgewandelt oft zitiert: Alle Menschen tragen die gleichen Gene in sich. 

Liebe Freundinnen und Freunde, 

In den letzten Tagen ist so viel passiert. Ein Papst ist gestorben und ein neuer wurde gewählt. 
Mit Ach und Krach wurde auch ein neuer Bundeskanzler gewählt. 

In solchen Tagen müssten sich die griechischen kosmopolitischen Organisationen zu Wort 
melden. Aber sie tun es nicht. Weder die OEK noch die Griechischen Gemeinden. 

Vor 60 Jahren haben die KKE und ihre in Deutschland tätigen Organisationen den Verband der 
Griechischen Gemeinden (OEK) gegründet. Das war am 12. und 13. Februar 1966 in 
Fellbach/Stuttgart. 

In einem früheren Schreiben habe ich der OEK vorgeschlagen, eine Jubiläumsveranstaltung zu 
organisieren. 

Es wäre schön, wenn diese Jubiläumsfeier uns dazu bringen würde, eine echte kosmopolitische 
griechische Organisation in Deutschland zu gründen. Es muss uns gelingen, für die rund 
600.000 Menschen griechischer Herkunft in Deutschland eine starke Interessenvertretung zu 
schaffen. 

Sehr lange, viel zu lange habe ich mich um die Wiederbelebung der SAE bemüht. Der 
griechische Staat ist unfähig, diesen Schatz von 5 bis 7 Millionen Griechen, die über die ganze 
Welt verstreut sind, nutzbar zu machen. Nutzbar für die Rettung und Verbreitung der 
Demokratie und der griechischen Kultur. 



Bei der PARELASI-Militärparade waren der neue stellvertretende Außenminister Giannis 
Loverdos und der ebenfalls neue Botschafter Griechenlands Alexandros Papaioannou in 
Stuttgart. Beide informierte ich über diesen wichtigen Termin des OEK-Jubiläums. 

Lieber Panos, 
Lieber Kostas, 

alle Menschen, egal welcher Nationalität, haben gute und schlechte Eigenschaften. Was uns 
Griechen jedoch unterscheidet, ist unsere ruhmreiche Vergangenheit. Mit dieser Vergangenheit 
werden wir immer wieder verglichen. Und sehr oft, fast immer, fallen wir bei diesem Vergleich 
durch. Genau das will uns Nikos Dimou mit seinem Buch „Das Unglück, Grieche zu sein“ 
sagen. Diese schöne Last können wir nur tragen, wenn wir uns bilden. Und auch die 
Demokratie können wir nur mit Bildung retten. 

Unsere Gastarbeiterorganisationen müssen in politisch-kosmopolitische Organisationen 
umgewandelt werden. Unser Ziel muss sein: Maximale Integration bei minimaler Assimilation. 

Ich möchte Euch beide bitten, darüber nachzudenken, wie wir dieses Ziel „maximale Integration 
bei minimaler Assimilation“ erreichen können. Ich möchte hier nicht noch einmal meine Meinung 
im Detail wiedergeben. Das habe ich schon oft gesagt. Nur so viel. Stichwort: Historischer Pass. 
Wir müssen einen Weg finden, unsere fünftausendjährige Geschichte zu lernen. 

Dazu ist es notwendig, dass alle griechischen Vereine zusammengeführt werden. Und ihr zwei 
könntet dabei eine Vorreiterrolle spielen. Ich vertraue Euch. 

Mit freundlichen Grüßen 

Konstantin Karras 

 

  


